
Oświadczenie złożone przez senatorów  

Romana Zaborowskiego i Leszka Czarnobaja 

na 51. posiedzeniu Senatu 

w dniu 20 marca 2014 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra pracy i polityki społecznej Władysława Kosiniak-Kamysza 

Szanowny Panie Ministrze! 

W ostatnich latach pojawia się wiele skarg od obywateli, którym w czasach PRL sądy prawomocnym wy-

rokiem przyznały tak zwane renty wyrównawcze. Świadczenia te miały być wypłacane przez zakłady pracy, 

z winy których nastąpiły wypadki przy pracy. W bardzo wielu przypadkach renty te nie są wypłacane z po-
wodu zlikwidowania podmiotu zobowiązanego do ich wypłacania. Sytuacja taka spowodowała niepokojący 

brak środków do życia ludzi poszkodowanych w wypadkach w nieistniejących dziś zakładach pracy. 

Sprawa ta jest znana rzecznikowi praw obywatelskich, który od 1998 r. wielokrotnie zgłaszał rządowi po-
trzebę wprowadzenia odpowiednich rozwiązań prawnych. Ostatnie takie wystąpienie legislacyjne rzecznika 

praw obywatelskich skierowano w dniu 3 sierpnia 2007 r. do ówczesnego prezesa Rady Ministrów pana Jaro-

sława Kaczyńskiego. 
W opinii wielu prawników, a także rzecznika praw obywatelskich, roszczenia z tytułu należnych rent wy-

równawczych w związku z wypadkiem przy pracy lub choroby zawodowej nie powinny pozostawać nieza-

spokojone z tej przyczyny, że ustał byt prawny podmiotu zobowiązanego do wypłaty świadczenia z powodu 

jego likwidacji lub upadłości. Najważniejszą sprawą jest potrzeba uregulowania przedstawionego problemu 
poprzez określenie źródeł finansowania rent wyrównawczych jako roszczeń wynikających ze stosunku pracy. 

Uprzejmie prosimy Pana Ministra o odpowiedź na pytanie, czy i kiedy Ministerstwo Pracy i Polityki Spo-

łecznej przygotuje ustawowe rozwiązania określające podmiot zobowiązany do wypłaty renty wyrównawczej 
w takiej sytuacji. 

Z wyrazami szacunku 

Roman Zaborowski 

Leszek Czarnobaj 




